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Grønt Råd 

 

REFERAT GRØNT RÅDS MØDE 

TORSDAG DEN 5. MAJ 2022 KL. 1500-1730 
 
Tilstede: 

Danmarks Naturfredningsforening, Flemming Stenild 

Danmarks Jægerforbund, Christian Clausen 

Dansk Landbrug Sydhavsøerne, John Nielsen 

Dansk Ornitologisk Forening, Rene Christensen 

Dansk Skovforening, Lars Wilhjelm 

Dansk Sportsfiskerforening, Allan Hansen 

Friluftsrådet, John Knudsen 

Guldborgsund Sports- og Idrætsråd, Bjarne Boesen 

 

Guldborgsund Kommune: Jakob Lysholt, Anita Pedersen (ref). 

 

Afbud: Naturstyrelsen Storstrøm 

 

 

1. Velkomst og præsentation 

Kort præsentation rundt om bordet.  

Jakob Lysholt leder af Natur & Miljø er ny formand for Grønt Råd. 

 

2. Referat fra sidste møde  

Der var ingen kommentarer. 

 

3. Gennemgang af kommissorium  

Grønt Råd er et rådgivende forum for Kommunalbestyrelsen i Guld-

borgsund Kommune i spørgsmål vedrørende planlægning og admi-

nistration af natur-, klima- og miljøområdet samt Agenda 21 inden 

for teknik- og miljøområdet. 

 

4. Gennemgang af proces ift. udvalgsstrategier og kommune-

plan 

v. Nina Munk Guldborgsund Kommune, Strategi og Udvikling 

 

Der er påbegyndt en strategiproces, hvor politikerne skal formulere 

den politiske retning for de næste fire år. Der er blevet afholdt et 

to dages byrådsseminar i marts. De politiske målsætninger blev 



 
 

 
 

SIDE 2/7 også allerede udstukket med ”det politiske aftalepapir” umiddelbart 

efter valget. Det ligger på nettet  https://www.guldborg-

sund.dk/politik/byraad-og-udvalg/byraadet-2022-25-strategisk-

retning 

 

Planstrategiudviklingen forløber nu. Parallelt med dette skal der 

udarbejdes udvalgsstrategier. Planstrategien og udvalgsstrategier 

er begge input til kommuneplanen. Herunder er DK 2020 og Klima-

planen også input til kommuneplanen.  

 

Tidlig inddragelse ift. udvalgsstrategier forløber fra nu til primo juni 

(med mulighed for forlængelse). Fagudvalgene har selv besluttet 

hvem, og hvordan de inddrager deres relevante eksterne samar-

bejdspartenere. Grønt Råd kan forvente, at de vil blive inviteret til 

denne proces.  

 

Den lovpligtige høring ift. planstrategi forventes at ligge fra ultimo 

juni - ultimo august.  

 

Planstrategi og udvalgsstrategierne forventes vedtaget i Oktober 

2022. 

 

Kommuneplanen skal være færdig til maj 2023.Der er syv strategi-

ske temaer til planen. Den grønne omstilling inkluderer også: DK 

2020, klima, energieffektivisering, bioøkonomi og biodiversitet. 

 

Der er flere dokumenter og processer. som skal hænge sammen: 

- Planstrategiens Tema ´grøn omstilling´ 

- Fagudvalgenes pejlemærker for realiseringen af temaet 

- DK 2020 

- Agenda 21 

 

Agenda 21 strategien skal jf. planlovens formuleringer både ar-

bejde med mindskning af miljøpåvirkninger, men også med 

fremme af biodiversitet og tværgående samarbejder samt videns-

deling. 

 

Agenda 21 strategien kommer i høring sammen med planstrate-

gien. 

 

 

 

https://www.guldborgsund.dk/politik/byraad-og-udvalg/byraadet-2022-25-strategisk-retning
https://www.guldborgsund.dk/politik/byraad-og-udvalg/byraadet-2022-25-strategisk-retning
https://www.guldborgsund.dk/politik/byraad-og-udvalg/byraadet-2022-25-strategisk-retning
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Der henvises til sidste møde i Teknik, Klima og Miljøudvalget den 

3. maj 2022, punkt 53. Se link  

Teknik, Klima og Miljøudvalget - Mødelokale Sundet, Parkvej 37, 

Nykøbing F. (guldborgsund.dk) 

 

Grønt Råd henstiller venligst til at blive inddraget tidligt i processen 

omkring alle strategierne og planer.  

 

5. Solcelle- og vindmøllestrategi 

V. Casper Henriksen konstitueret centerchef for Teknik & Miljø. 

 

Energianlæg bliver taget op som tema i den næste kommuneplan 

om, hvor der skal udlægges arealer til vindmøller og solceller. Der 

er to løsningsmodeller: 1) Man kan udarbejde positiv og negativ 

områder 2) Man kan se, om de ønsker, der kommer fra lodsejere 

der ønsker solceller, lever op til de krav man kunne stille i en kom-

mende kommuneplan.  

 

Den 14. oktober 2021 vedtog byrådet en række skærpede ret-

ningslinjer ift. etablering af solceller. Boxen er indsat fra referatet: 

1. Afstand til beboelse på 100 meter 

2. Beplantningsbælte hele vejen rundt på 5 meters bredde 

(svarer til 3 planterækker) 

3. Hegning hele vejen rundt om så der kan sættes græs-

sende dyr ud 

4. At borgernes mulighed for at færdes ad etablerede stier 

og spor i landskabet ikke forringes 

5. Hvis et solcelleanlæg placeres inden for internationale na-

turbeskyttelsesområder, så har bygherre ansvaret for at 

udarbejde en vurdering af projektets konsekvenser 

for naturbeskyttelsesområdet 

6. Solcelleanlæggets konsekvenser for værdifulde landska-

ber og vigtige naturarealer vurderes i en helhed, og an-

læg, hvor konsekvenserne for omgivelserne bliver store, 

kan ikke forventes at opnå godkendelse. 

 

Efterfølgende indstillede fagudvalget til Økonomiudvalget og Byrå-

det forslag til følgende kriterier: 

 Afstandskrav til bygninger anvendt til beboelse hæves til 175 m 

 Beplantningsbælter skal etableres hele vejen rundt om anlæg-

gene 

 Krav om nye stier fjernes, men allerede etablerede stier fast-

holdes 

Samtidig var der et ønske om, at udpegning af arealer tages op i 

forbindelse med opstart af kommuneplanarbejdet. 

 

Politisk ønsker man at afslutte de fem solcelleparker, man har 

igangsat, før der tages hul på nogle nye. De fem er: Væggerløse 

(færdig), Radsted og Grænge er godkendt, Vålse er under plan-

lægning. Den sidste for Bøtø Nor er der sent dispensation til Bolig- 

og Planstyrelsen sidste sommer, der er stadig ikke nogen afklaring. 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fdagsordener.guldborgsund.dk%2Fvis%3Fid%3D47535971-7fc5-4d23-b40a-73a37addb555&data=05%7C01%7Cnmunk%40guldborgsund.dk%7C1c317d0156a44010450f08da2ea18fb9%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C637873568673036072%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=4y%2FYCopO0vZyWcYEZAakyAioOw3d3wK2qecIbXqD%2FDI%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fdagsordener.guldborgsund.dk%2Fvis%3Fid%3D47535971-7fc5-4d23-b40a-73a37addb555&data=05%7C01%7Cnmunk%40guldborgsund.dk%7C1c317d0156a44010450f08da2ea18fb9%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C637873568673036072%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=4y%2FYCopO0vZyWcYEZAakyAioOw3d3wK2qecIbXqD%2FDI%3D&reserved=0
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Der er udfordringer med at komme af med strømmen. Det er Ener-

gistyrelsen, der skal etablere nye forbindelser og opgradere eksi-

sterende transformer stationer mv. Det er både til lands og søkab-

ler. Fx i Radsted afventer man med at påbegynde byggeriet, pga. 

de ikke kan komme af med strømmen på nuværende tidspunkt.  

 

Der vides endnu ikke noget om de udmeldinger, som regeringen 

har kommet med, at der skal være 10 gange flere vindmøller og 

solceller, hvordan de skal udmøntes.  

 

Data for energiforbrug kan ses på www.sparenergi.dk herunder 

oversigt over forbrug, og hvad der mangles. 

 

6. Natura 2000-planer for 2022-2027 i høring frem til 25. maj 

2022  

Planerne er i høring frem til 25. maj 2022. 

https://mst.dk/natur-vand/natur/natura-2000/natura-2000-pla-

ner/natura-2000-planlaegning-2022-2027/  

 

Vi har otte Natura 2000-områder: 

Nr. 168 Havet og kysten mellem Præstø Fjord og Grønsund 

Nr. 173 Smålandsfarvenet nord for Lolland, Guldborgsund, Bøtø 

mv. 

Nr. 174 Maltrup Skov 

Nr. 175 Horreby Lyng 

Nr. 176 Krenkerup Haveskov 

Nr. 177 Maribosøerne 

Nr. 256 Bangsebro Skov og Sønder Kohave 

Nr. 257 Halsskov Vænge 

 

Ift. basisanalyserne er havområderne og naturtyperne beskrevet 

som værende i en dårlig tilstand. Der er meget få virkemidler, som 

forslås anvendt for at sikre implementering for planerne. To af dem 

er lavbundsprojekter og urørt skov.  

 

Der henstilles til, at kommunen også overvejer anvendelse af klap-

ning ift kommunal havneslam ift. problematikken med Lynette-

holm. Uheldigt at der klappes lige udenfor Natura 2000-områ-

derne. Rådet ønsker klapning på som et punkt på næste møde. 

 

Kommunen er i proces med at udarbejde et teknisk høringssvar for 

alle planerne. I får alle fremsendt en kopi af svaret. 

 

7. Vandområdeplaner for 2021-2027 er i høring frem til 22. 

juni 2022 

https://mim.dk/natur/vand/vores-vandmiljoe/hoering-af-vandom-

raadeplaner/  

Planerne er i høring frem til 22. juni 2022. Inden på MST - MiljøGIS 

kan  man finde vandområdeplanernes samlede tilstand. Det ser lidt 

”sort” ud. Mulighederne for, at der kan være målopfyldelse i 2027, 

er meget vanskelig. De ressourcer, der er sat af til aktiviteter, er 

meget begrænset.  

 

http://www.sparenergi.dk/
https://mst.dk/natur-vand/natur/natura-2000/natura-2000-planer/natura-2000-planlaegning-2022-2027/
https://mst.dk/natur-vand/natur/natura-2000/natura-2000-planer/natura-2000-planlaegning-2022-2027/
https://mim.dk/natur/vand/vores-vandmiljoe/hoering-af-vandomraadeplaner/
https://mim.dk/natur/vand/vores-vandmiljoe/hoering-af-vandomraadeplaner/
https://mst.dk/service/miljoegis/
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Der er ingen, der har god eller høj økologisk tilstand.  

 

Sportsfiskerforbundet finder, at man for få midler kan lave forbed-

rede tiltag med gydegrus, skygge og grødeskæring. Men der har 

været en del modstand fra vandløbslaug, som har stoppet proces-

sen. En penibel sag fordi lodsejere ønsker maksimal afvanding.  

 

Det vurderes, at man kan finde løsninger, som kan tilgodese begge 

lejre. Brug for mere dialog omkring disse tiltag. 

 

 

8. Status - BNBO – Grundvandsbeskyttelse  

https://mst.dk/natur-vand/vand-i-hverdagen/grundvand/borings-

naere-beskyttelsesomraader/  

Der er udarbejdet en opgørelse den 30. marts 2022.  

 

Der er i alt 30 vandværker i kommunen, der skal forhandle med 

142 lodsejere. Et vandværk har indgået aftale. Et vandværk er tæt 

på at have en aftale. 11 vandværker forhandler om 50 boringer. 

 

Der er seks vandværker, der har ønsket at få genberegnet BNBO. 

En lodsejer ønsker ikke at indgå aftale. Dvs. cirka handelen ved vi 

intet om. 

Der er mange udfordringer i denne proces, i det at mange vand-

værker lægges sammen, boringer lukkes mv. Aftaler skal være på 

plads inden 1. januar 2023. 

 

9. Opfølgning - DK 2020 og klimaplan  

Kommunen har forpligtiget sig til at være CO2 neutral i 2030. Der 

skal udarbejdes en plan, som skal være på plads til april 2023. Der 

afholdes tre workshop nu: transport, landbrug og energi. Stiler 

mod, at der kan forelægges et udkast til virkemiddelkatalog inden 

sommerferien. I løbet af efteråret skal der så udarbejdes en hand-

leplan.  

 

10. Status klimatilpasning 

På februar mødet 2022 var der et punkt på TKM med status. Tek-

nik, Klima og Miljøudvalget - Mødelokale Bakken, Parkvej 37, Ny-

købing F. (guldborgsund.dk)  

Der er udarbejdet en risikovurdering for hele kommunen. Klimatil-

pasningsplanen er mere en handleplan. Der er udfordringerne med 

stigende havvand, stigende grundvand kombineret med nedbør. 

Der bliver primært nu set på købstæderne. Diger, kystsikring, slu-

ser mv er nogle af de redskaber, der kan anvendes.  

 

11. Multifunktionel Jordfordeling – NV Falster 

Der er mulighed for at få finansieret jordfordeling med biodiversitet 

for øje via Landbrugsstyrelsen. Der er en gruppe lodsejere, der er 

gået sammen på Nordvest Falster. Der arbejdes for at etablere et 

grønt bynært område ved Nørre Vedby, som vil blive kommunalt 

ejet. Der er stor positiv opbakning til dette blandt de lokale. Der er 

indtil videre ni lodsejere, der ønsker at være med. I projektet ind-

går der salg af kommunal landbrugsjord for at frikøbe dette by-

nære område.  

https://mst.dk/natur-vand/vand-i-hverdagen/grundvand/boringsnaere-beskyttelsesomraader/
https://mst.dk/natur-vand/vand-i-hverdagen/grundvand/boringsnaere-beskyttelsesomraader/
https://dagsordener.guldborgsund.dk/vis?id=c934d90e-aaa9-4f95-9395-e53992320740
https://dagsordener.guldborgsund.dk/vis?id=c934d90e-aaa9-4f95-9395-e53992320740
https://dagsordener.guldborgsund.dk/vis?id=c934d90e-aaa9-4f95-9395-e53992320740
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Stor opbakning fra Grønt Råd til dette projekt. 

 

12. Skovrejsning – klimaskov – folkeskov – erstatningsskov 

Bane Danmark 

Guldborgsund Kommune får ny skov - skal bidrage til den danske 

klimaindsats | TV2 ØST (tv2east.dk) 

Den 27. april 2022 var der indvielse af første klimaskov i Danmark. 

Det kaldes Sakskøbing Folkeskov. Formand for klimaskovfonden og 

næstformand i folketingets miljøudvalget deltog sammen med 

borgmesteren. Klimaskovfonden fik 100 mio på finansloven, så det 

er en lovbestemt opgave. Fonden kom og plantede skoven uden 

beregning. Skoven vil efterfølgende blive tinglyst som fredsskov. 

Der skal også være offentlig adgang til arealet. 

  

13. Biodiversitetspuljen  

Guldborgsund Kommune har oprettet en Biodiversitetspulje for 

2022-2024 med 2 mio. kr. pr. år. Tildeling af midler skal følge Na-

turstrategien. Der vedlægges en oversøgt over foreløbig tildeling af 

midler for 2022. 

 

14. Opfølgning Natura 2000-handleplaner (Horreby Lyng, Bøtø 

Nor, strandenge mv.) 

Horreby Lyng EU LIFE projektet er afsluttet i august 2021. EU har 

godkendt afrapporteringen, og de sidste midler er modtaget. Der 

er holdt afslutning med alle lodsejerne til en lille reception medio 

juni. Der er udarbejdet en 10 årig forvaltningsplan for området, 

som vi er forpligtiget til at udføre. 

 

Bøtø Nor. Den Danske Naturfond og kommunen har tilsammen er-

hvervet 130 ha i Bøtø Nor. Der arbejdes på forslag til en forvalt-

ningsplan for området – en såkaldt Naturplan. 

 

Der er igangsat initiativer med at etablere græsningsarealer på 

strandengene langs Guldborgsund. Dette vil tilgodese bramgæsse-

nes behov for mad og samtidig på sigt aflaste landbrugsarealerne, 

hvor de nu søger føde. Naturgenopretning af strandengene tilgode-

ser tillige Natura 2000-handleplanerne, da strandenge er en natur-

type i tilbagegang og i dårlig økologisk tilstand. Der i samme for-

bindelse været foretaget rottebekæmpelse på Kalvø for at sikre yn-

gel af de truede ternearter. 

 

15. Nyt fra medlemmerne 

Der var intet nyt. 

 

16. Evt. 

I andre kommuner er formanden for TKM naturligt medlem af ud-

valget. Ønsker at TKM kunne overveje dette. 

 

17. Næste møde 

Vi vil komme med forslag til to nye møder – torsdage fra 1530 og 

fremad i august og november. 

https://www.tv2east.dk/guldborgsund/guldborgsund-kommune-faar-ny-skov-skal-bidrage-til-den-danske-klimaindsats
https://www.tv2east.dk/guldborgsund/guldborgsund-kommune-faar-ny-skov-skal-bidrage-til-den-danske-klimaindsats


 

 

Guldborgsund Kommune er underlagt Persondataforordningen. Vi skal derfor give dig en række op-

lysninger om vores behandling af personoplysninger og dine rettigheder som registreret. Du kan 

læse mere herom på www.guldborgsund.dk/oplysningspligten. I fysiske breve er indholdet vedlagt. 

 

https://www.guldborgsund.dk/oplysningspligten

